

and to afford him all possible assistance in resolving his present problem.

521st meeting,  
22 March 1954.

**992 (XIII). Petition from inhabitants of the Leper Settlement at Ho (T/PET.6/328)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from inhabitants of the Leper Settlement at Ho concerning Togoland under British administration, in consultation with the United Kingdom as the Administering Authority concerned (T/PET.6/328, T/OBS.6/6, T/L.415),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of the special representative;

2. *Recalls* the observations concerning the Leper Settlement at Ho which are contained in the report of the 1952 Visiting Mission to the Territory (T/1040, paras. 184-187), in particular the regret expressed by the Mission that patients should have to walk 2 miles to buy their food;

3. *Notes* the statement of the special representative that arrangements have now been made for feeding incapacitated patients at the settlement but that other patients still go outside the settlement to obtain food;

4. *Requests* the Administering Authority to continue to improve conditions at the settlement, bearing in mind the observations and recommendations of the 1952 Visiting Mission.

521st meeting,  
22 March 1954.

**Resolutions on petitions concerning Togoland under French administration**

**993 (XIII). Petition from Mr. Vincent Vovor (T/PET.7/355)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Vincent Vovor concerning Togoland under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.7/355, T/OBS.7/11, TL.440),

1. *Notes* from the observations of the Administering Authority and the statement of the special representative that the petitioner's complaints were examined by the Disciplinary Council and that the facts of the case are now before the Administrative Disputes Council which will examine the matter;

2. *Invites* the Administering Authority to furnish the results of the inquiry to the Trusteeship Council.

521st meeting,  
22 March 1954.

**994 (XIII). Petition from Mr. Mathias Eku Natey (T/PET.7/356)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Mathias Eku Natey concerning Togoland under French ad-

naire et pour l'aider par tous les moyens dans ses présentes difficultés.

521ème séance,  
le 22 mars 1954.

**992 (XIII). Pétition d'habitants de la colonie de lépreux de Ho (T/PET.6/328)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition d'habitants de la colonie de lépreux de Ho concernant le Togo sous administration britannique, en consultation avec le Royaume-Uni, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.6/328, T/OBS.6/6, T/L.415),

1. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et du représentant spécial;

2. *Rappelle* les observations relatives à la colonie de lépreux de Ho qui figurent dans le rapport de la Mission de visite qui s'était rendue dans le Territoire en 1952 (T/1040, par. 184-187), et notamment les regrets que la Mission a exprimés parce que les malades étaient obligés de faire plus de 3 kilomètres à pied pour acheter leur nourriture;

3. *Prend acte* de la déclaration du représentant spécial selon laquelle des dispositions avaient été prises pour nourrir les malades invalides dans la colonie même, mais que d'autres malades continuent à sortir de la colonie pour se procurer des denrées alimentaires;

4. *Invite* l'Autorité administrante à continuer d'améliorer la situation de la colonie, en tenant compte des observations et des recommandations formulées par la Mission de visite de 1952.

521ème séance,  
le 22 mars 1954.

**Résolutions au sujet de pétitions concernant le Togo sous administration française**

**993 (XIII). Pétition de M. Vincent Vovor (T/PET.7/355)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de M. Vincent Vovor concernant le Togo sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.7/355, T/OBS.7/11, T/L.440),

1. *Constate*, d'après les observations de l'Autorité administrante et la déclaration du représentant spécial, que la Commission de discipline a examiné la plainte déposée par le pétitionnaire et que le Conseil du contentieux administratif est maintenant saisi de l'affaire et examinerá les faits de la cause;

2. *Invite* l'Autorité administrante à faire connaître au Conseil de tutelle les résultats de l'enquête.

521ème séance,  
le 22 mars 1954.

**994 (XIII). Pétition de M. Mathias Eku Natey (T/PET.7/356)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de M. Mathias Eku Natey concernant le Togo sous administration fran-

ministration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.7/356, T/OBS.7/12, T/L.440),

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and the statement of the special representative, in particular that:

(a) The petitioner's services were terminated for reasons of economy and because his work had not proved satisfactory;

(b) He had a temporary contract and had been employed for less than two years;

(c) No political considerations were involved in his dismissal and, in fact, two close relatives of the petitioner are employed in the administrative services.

521st meeting,  
22 March 1954.

**995 (XIII). Petition from Mr. Paul Y. Agbététe (T/PET.7/358)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Paul Y. Agbététe concerning Togoland under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.7/358, T/OBS.7/12, T/L.440),

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and the statement of the special representative, in particular that:

(a) The petitioner voluntarily resigned his position and may obtain his salary either in person or through a representative duly endowed by him with the power of attorney;

(b) He is free to return to the Territory without encountering any difficulties and the Administration will consider any application by him for re-employment with the public service;

2. *Invites* the Administering Authority, if the petitioner so requests, to examine the possibility of re-establishing him in his previous position in the public service.

521st meeting,  
22 March 1954.

***Resolution on petition concerning Nauru***

**996 (XIII). Petition from Mr. Apadinuwe (T/PET.9/11)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Apadinuwe concerning Nauru, in consultation with Australia as the Administering Authority concerned (T/PET.9/11, T/OBS.9/1, T/L.435),

1. *Notes* the action taken by the Administering Authority to satisfy the petitioner's request for financial assistance—by the *ex gratia* payment to him for a period up to 30 June 1954 of an amount not exceeding £58 in such instalments as the Administrator should decide;

çaise, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.7/356, T/OBS.7/12, T/L.440),

*Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration faite par le représentant spécial d'où il ressort notamment:

a) Que le pétitionnaire a été licencié pour des raisons d'économie et parce que son travail ne donnait pas satisfaction;

b) Qu'il avait été engagé à titre temporaire et qu'il occupait son emploi depuis moins de deux ans;

c) Que le licenciement du pétitionnaire n'est nullement dû à des motifs politiques puisque deux de ses proches parents occupent un emploi administratif.

521ème séance,  
le 22 mars 1954.

**995 (XIII). Pétition de M. Paul Y. Agbététe (T/PET.7/358)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de M. Paul Y. Agbététe concernant le Togo sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.7/358, T/OBS.7/12, T/L.440),

1. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration faite par le représentant spécial, d'où il ressort notamment:

a) Que le pétitionnaire a quitté ses fonctions de son plein gré et qu'il lui est loisible de toucher sa solde soit en personne, soit par l'intermédiaire d'un mandataire muni d'une procuration dûment légalisée;

b) Que l'Administration ne lui créera aucune difficulté s'il veut rentrer dans le Territoire et qu'elle est prête à étudier toute demande qu'il ferait en vue de reprendre un poste dans les services publics;

2. *Invite* l'Autorité administrante, au cas où le pétitionnaire en ferait la demande, à examiner la possibilité de le réintégrer dans les fonctions qu'il occupait précédemment dans les services publics.

521ème séance,  
le 22 mars 1954.

**Résolution au sujet d'une pétition concernant Nauru**

**996 (XIII). Pétition de M. Apadinuwe (T/PET.9/11)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de M. Apadinuwe concernant Nauru, en consultation avec l'Australie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.9/11, T/OBS.9/1, T/L.435),

1. *Constate* que l'Autorité administrante a décidé, pour faire droit à la demande d'aide financière faite par le pétitionnaire, de lui verser à titre de secours un maximum de 58 livres sterling, cette somme devant être payée par versements échelonnés au gré de l'Administrateur, et pendant la période qui prendra fin le 30 juin 1954;